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ČESKO: Musím připustit, že jedna aktuální zpráva mě opravdu překvapila: podle Asociace
penzijních společností ČR počet účastníků doplňkového penzijního spoření, které nahradilo
od roku 2013 penzijní připojištění za tři čtvrtletí 2022 vzrostl o 133.000 na 1,6 milionu.
Současně v takzvaných transformovaných fondech původního penzijního připojištění, do
kterých již nelze vstupovat, zůstávalo na konci pololetí 2,8 milionu účastníků, tedy o
110.000 méně než na konci roku. Jinými slovy, v systému penzijního spoření přibylo zhruba
13.000 účastníků.

Byť si o finanční gramotnosti Čechů nedělám i na základě znalosti statistik mezinárodního porovnání,
které v této oblasti byly dělány, moc velké iluze, přesto mě překvapilo, že v okamžiku, kdy inflace v
České republice se pohybuje kolem 18 procent, kdy to vypadá na velmi vysokou inflaci dlouhodobě,
kdy Evropa vstupuje do recese, kdy hrozí dluhová krize značně poškozující ceny dluhopisů a kdy
ceny cenných papírů obecně ještě zdaleka nevyfoukly svou bubliny, roste počet lidí, kteří dobrovolně
chtějí mít ztrátu. Protože kombinace faktorů, které jsme právě vyjmenovali, je synonymem pro
dosažení ztráty.

Výnosy penzijních fondů se ocitají v pasti postupně země po zemi již několik let. Prvními zeměmi, kde
důchodci začali mít problémy, protože jejich penzijní fondy začaly přinášet ztráty, byly Nizozemsko a
Belgie. Před nedávnem na sebe neblaze upozornily britské penzijní fondy, které byly krok od maléru
a spadly by do něj, kdyby nebyly rychlou akcí státu zachráněny. A to ještě inflace v Evropě není na
vrcholu, recese na dně a ceny cenných papírů také ne.

Neuvědomují si to lidé, kteří do systému penzijního spoření vstupují? Nebo si to uvědomují, ale jsou
tak zoufalí, že nevědí, jak jinak se zachovat, protože se jim zdá, že vstoupit do penzijních fondů je
nejméně špatná možnost ze všech špatných? Ale jak si mohou myslet, že je to nejméně špatná
možnost ze všech špatných, když (špatná) varianta nechat si peníze v hotovosti doma znamená „jen“
ztrátu ve výši inflace, zatímco (horší) varianta vstoupit do fondu znamená ztrátu ve výši
inflace plus ztrátu v podobě nominální ztráty daného fondu?

Mám značné obavy, že pokud si veřejnost až tak dalece neumí uvědomit, jakým problémům čelí a
budou čelit její úspory, pak si už vůbec nemůže být v průměru schopna uvědomit si, kde mají tyto
problémy své kořeny. A pokud problémy nedokážeme pojmenovat, nemůžeme je logicky ani odstranit
a tedy situaci zlepšit. Jinými slovy, ekonomická situace se nutně musí zhoršovat. A musí se stávat
komplexnější a komplexnější, protože víc a víc lidí zabředává do pasti na první pohled chybných
investic, skrze které budou dobrovolně svým vlastním rozhodnutím víc a víc chudnout a nálada v
ekonomice bude pořád bídnější.

A tomu také odpovídají tvrdá čísla. Nálada německých podnikatelů se podle průzkumu německého
ekonomického institutu Ifo v říjnu opět zhoršila a zůstává na nejslabší úrovni od května 2020. Jediné,
co se trochu zlepšilo, je jejich očekávání. Ale právě jsme si řekli, jak je to s těmi očekáváními… A
ekonomická nálada se kazí i v USA, kde zase v říjnu už čtvrtý měsíc za sebou klesla podnikatelská
aktivita a výrobci i poskytovatelé služeb hlásí slabší poptávku a také důvěra v budoucí vývoj se
nikterak překvapivě zhoršuje.
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